
Докато в света все още 
се водят спорове за и против 
атомната енергетика, най-
голямата азиатска държава 
полага системни усилия за 
нейното развитие. Успоредно 
с огромните източници на 
„зелена“ енергия като супер 
мощната водноелектрическа 
централа „Три клисури“ и с 
фотоволтаичните паркове, 
разположени в пустеещи 
зони, съвременен Китай 
изгражда и новите атомни 
електроцентрали, за да 
осигури за себе си и в крайна 
сметка за света един енергиен 
„триумвират“, който несъмнено 
„ще постави точка над и“, 
както се казва по отношение 
на енергийната сигурност.

Неотдавна медиите в КНР 
съобщиха, че в момента „в 
страната се изграждат нови 24 
атомни блока, с което Пекин 
се нарежда на водещо място 
в света в това отношение“. 
Това се казва в Синята книга 
за развитието на атомната 
енергия в Китай през 2023 г. 

В официалния 
правителствен документ се 
посочва, че изградените 
вече атомни блокове в Китай 
функционират стабилно вече 
дълго време, а изграждането 
на новите протича нормално. 
След завършване на мащабния 
проект общата мощност на 
тези централи ще достигне 
26,81 милиона киловата! 

Това несъмнено поставя 
Китай на лидерското 
място в производството на 
безопасна атомна енергия. 
По този начин „фабриката 
на света“, както наричат 
Поднебесната, не само 
осигурява жизненоважната за 
нея енергия, но и стабилизира 
допълнително колебаещата 
се енергийна обстановка на 
планетата.

Петър Герасимов

Лидер в 
световната 
енергетика
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2Победа от важно  
значение както за Китай, 
така и за света
Неотдавна южнокорейският 
президент Юн Сук-йол заяви, че 
през миналия век САЩ са били 
изправени пред предизвикателства, 
които застрашават свободата,  
и са поели инициативата  
в нейна защита. 

Китай е единствената  
от великите сили, която  
е безпристрастен 
посредник за мира  
в Украйна
Интервю за КМГ с депутата  
от 49-ото народно събрание 
и председател на партия 
„Възраждане” д-р Костадин 
Костадинов. 

I I 4

Легендите  
за Лу Бан

В Ухан започнаха тестове  
на 10,5-километрова висяща 

монорелса, която свързва 
основните квартали на града

Чиновниците  
на Древен Китай 13

1200 гости от 40 
държави бяха поканени  
за Деня на китайската 
космонавтика в Хъфей
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Строителството на финансовия център  
Lingang West Island Bank достигна 100 м

Новата сграда на China Financial Center ще е с обща 
строителна площ от 282 500 кв. м, като основното й тяло 
ще се състои от две кули по 200 метра. 

новини

рез последните 
дни китайско-
то Министер-
ство на външ-
ните работи и 
китайските по-

солства в Судан и околни-
те му държави създадоха ус-
ловия за оттеглянето на ки-
тайските граждани от афри-
канската страна. 

В момента повечето от 
пребиваващите в Судан ки-
тайски граждани са еваку-
ирани на групи, организи-
рано и безопасно, до гра-
ничните пристанища или 
съседните държави.

От 23 април групи ки-
тайски граждани бяха ева-
куирани от Судан в Етио-
пия, като част от тях се за-
върнаха в Китай от столи-
цата Адис Абеба. Евакуира-
ните заявиха, че китайското 
посолство поддържа тесни 

МВнР евакуираната китайските 
граждани от Судан

П

Н

връзки с тях и полага всич-
ки усилия, за да гарантира 
безопасността им.

Според информация от 
центъра за консулска защи-
та на МВнР над 1300 ки-
тайски граждани са били 
евакуирани от Судан. 

Освен това китайската 
страна помага и за оттегля-
нето на чужди граждани, 
като до момента е оказала 
помощ на жителите на пет 
други държави да се еваку-
ират от Судан с китайски 
кораби.

т 24 до 28 ап-
рил диплома-
тически пред-
ставители от 14 
страни, вклю-
чително Брази-

лия, Иран, Индонезия, Па-
кистан, Еквадор и Сене-
гал, посетиха Синдзян-уй-
гурския автономен реги-
он в Северозападен Китай 
по покана на китайското 
Външно министерство. Те 
посетиха столицата на про-
винцията Урумчи, както 
и Кашгар, Турпан и дру-
ги места в Синдзян, за да 
се запознаят лично с по-
стиженията в социалното 
и икономическо развитие 
на региона. „Постижения-
та на Синдзян са забележи-
телни и хората от всички 
етнически групи живеят в 
хармония и щастие“, зая-
вяват дипломатите и доба-
вят, че лъжите, изфабрику-
вани от някои западни ме-
дии, са напълно несъвмес-
тими с реалността.

„За да се изкорени теро-
ризмът, от решаващо зна-
чение е да има цялостен 
план за развитие на райо-
на и да се помогне на хо-
рата да подобрят живота 
си“, каза Ага Хунаин Абас 

Хан, генерален консул на 
Пакистан в Чънду.

Дипломатите посетиха 
и историческия стар град 
в Кашгар, където лично 
станаха свидетели на ту-
ристическия бум по вре-
ме на празничните дни 
за 1 май. „Една страна се 
нуждае от социална ста-
билност и икономическо 
развитие. Резултатите и от 
двете може добре да се ви-
дят в Кашгар“, заяви Зау 
Лин О, генерален консул 
на Мианмар в Чунцин.

„Новините от западни-
те медии, че китайското 
правителство не позволява 
на мюсюлманите в Синд-
зян да извършват религиоз-
ни дейности, не са верни“, 
коментира Бен Перкаса 
Драджат, генерален кон-
сул на Индонезия в Гуан- 
джоу. „Като страната с 
най-голямо мюсюлманско 
население в света, Индоне-
зия решително се противо-
поставя на външните си-
ли, които манипулират въ-
проса за Синдзян, намес-
ват се във вътрешните ра-
боти на Китай и се опит-
ват да разединят държа-
вата“, добави индонезий- 
ският дипломат.

Дипломати  
от 14 страни 
посетиха Синдзян

О

Победа от важно значение 
както за Китай, така и за света

еотдавна южно-
корейският пре-
зидент Юн Сук-
йол, който е на 
официално по-
сещение в САЩ, 

заяви в своя реч пред аме-
риканския Конгрес, че през 
миналия век Съединени-
те щати са били изправе-
ни пред предизвикателства, 
които застрашават свобода-
та, и са поели инициатива-
та в нейна защита. 

„В битката на езерото 
Чандзинху Първа диви- 
зия на американската воен-
номорска пехота е удържа-
ла победата, като пробива  
120 000 военни на Китайска-
та комунистическа армия.“

В коментар на това гово-
рителката на Външно ми-
нистерство Мао Нин зая-
ви, че победата на Китай 
във Войната за съпроти-
ва на американската агре-
сия и помощ на Корея е 
от важно значение както 

Н

за Китай, така и за света. 
„Надяваме се съответната 
страна да действа повече в 
полза на световния мир и 
развитие, а не да повтаря 
същите грешки“, заяви го-
ворителката. Тя припомни 
и фактите, които показват, 
че всяка страна, всяка ар-
мия, която действа в разрез 
с историческата тенденция, 

малтретира слабите, из-
вършва експанзия и агре-
сия, в крайна сметка ще се 
сблъска с провал. Що се от-
нася до битката при езеро-
то Чандзинху, според тога-
вашния държавен секретар 
на САЩ Дийн Ачесън това 
е „най-дългото поражение 
и отстъпление в американ-
ската история“.

а 27 април в 
Ханджоу бе за-
крит 4-тият све-
товен форум на 
Организацията 
на обединените 

нации за данните, на кой-
то бе представена Деклара-
ция от Ханджоу. 

Декларацията се фоку-
сира върху реализирането 

на дневния ред на ООН за 
устойчивото развитие до 
2023 г. с помощта на упра-
влението на данните. 

В представената декла-
рация се посочва, че ви-
сококачествените, своевре-
менни, отворени и приоб-
щаващи данни са важна 
съставна част от ускорява-
нето на устойчивото раз- 

витие и справянето с раз-
личните предизвикател-
ства. „Поставените в Декла-
рацията от Ханджоу прин- 
ципи имат за цел да се пре-
достави общ достъп до дан-
ни и ефективното им из-
ползване“, заяви предста-
вител на Департамента по 
икономическите и социал-
ни въпроси на ООН.

4-ти световен форум на ООН  
за данните в Ханджоу
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4月26日，在瑞士日内瓦举行的第48届日内瓦国际发明展上，中
国小学生冯佳澍（右）在展会上用流利的英语向参观者介绍其
作品。年仅11岁的冯佳澍是展会上年龄最小的发明者，他的作

品“智慧鸟巢”获得金奖。

4月29日，在瑞士日内瓦举行的第48届日内瓦国际发明展上，金
奖项目“S Zorb汽油吸附脱硫技术”发明团队代表宋烨（右一）向

参观者介绍发明项目。

新华社新闻 

韩国总统访美引发韩国舆论广
泛担忧

新华社首尔4月30日电
韩国总统尹锡悦4月30日结
束对美国访问回国。此访引
发韩国舆论广泛批评，舆论
普遍担心韩国政府正在成
为东北亚地区乃至全球“新
冷战”的“推手”。

韩国《京乡新闻》28日
刊发社论指出，尹锡悦已
决定让韩国成为意在牵制
中国的美国“印太战略”的忠
实伙伴，但韩国政府实施
的“价值中心外交”究竟是否
能为韩国带来实际利益需
要打个问号。

韩国中央大学社会学系
教授申晋旭日前在《韩民族
日报》专栏发文说，“尹锡
悦政府领导下的韩国成为
朝鲜半岛、东亚地区乃至世
界政治的‘新冷战’推手”，“尹
锡悦政府并没有致力于缓
解半岛紧张局势、避免半岛
局势走向‘新冷战’，反而带

头加强和促成这一局面”。
文章认为，尹锡悦政府

满足了美国和日本强硬派
想要的一切，这正在使韩国
沦落为没有任何控制力、
参与权、自主性的国家，“韩
国的未来非常令人不安”。

《韩民族日报》刊发的
另一篇文章警告说，如果
美国增加向朝鲜半岛周边
调遣战略资产，如部署战略
核潜艇，那么半岛和东北
亚的紧张局势恐将进一步
升级。

一台光纤激光切割机，
火花四溅中快速地在钢
板上切割出小猫的形状；
驾驶员在车间外的草坪
上开着小型挖掘机，灵活
地操作这台家庭园艺设
备；LED灯具工厂经理在
机器轰鸣声中用英语演
示，将闪烁的灯泡粘纸做
成装饰物……而手机屏幕
的另一边，数以万计的海
外消费者和采购商在询盘
问价。

数字贸易为中国外贸企
业开拓市场提供了前所未
有的机会。越来越多中国
工厂在海外社交媒体和亚
马逊、阿里巴巴等电商平
台上开设跨境直播间，“工
位直播”“直播逛工厂”“真
人实时接待”等数字化营
销方式，吸引了许多万里
之外的海外买家观看。“打
招呼”、视频询盘、云工厂
等电商平台上的直播产品
套件也应运而生，让贸易
成交效率更高、市场更广
阔多元。

在27日开幕的第六届
数字中国建设峰会上，跨
境直播、跨境电商、数字
化供应链等数字贸易的新
业态广受关注。亚马逊今
年首次参加与峰会同期举
行的数字中国建设成果展
览会，记者在“亚马逊全球
开店”展区看到，亚马逊重
点展示了贸易数字化的应
用场景和18个向中国卖家
开放的海外站点。这家全
球知名电商企业期望能与
中国企业合作，助力中国
外贸数字化转型及中国品
牌出海。

另一家参展企业阿里
巴巴集团也在积极提升
数字化在外贸领域的渗透
率。在该集团3月的“新贸
节”活动中，超过70万海外
采购商和消费者观看了5
万场来自中国工厂的跨境
直播。今年以来，阿里国
际站上的海外需求同比增
长三成。

“ 数字外贸已 率先回
暖。”阿里国际站总裁张
阔说，未来三年阿里国际
站将投入更多资金，建设
数字贸易服务网络和产业
生态，让新技术与贸易深
度融合。

多位参加本届数字中
国建设峰会的企业代表
和业内人士认为，数字经
济蓬勃发展，催生了以数
据为关键生产要素、数字
服务为核心、数字订购与
交付为主要特征的数字贸
易。这不仅带来贸易效率
的提升，也让中国企业逐
步塑造自己的品牌和销售
渠道，提高利润空间、品
牌价值和国际竞争力。

在广东、福建等外贸大
省，一些企业正通过数字
贸易赋能转型升级，大幅
提高出口产品的利润，向
高附加值环节攀升。

石狮市是福建服装面
料行业的商贸中心和集散
地，数字贸易在此成为新
的外贸增长点，每秒钟就
有10件快递从这里发出，
全市涉足直播电商的传统
企业达到九成以上。

外籍主播艾克·劳森每
周到位于石狮的泉州锦格
贸易有限公司做三场直
播，他在海外社交媒体及
跨境电商平台，面向东南
亚客户介绍石狮当地的服
装鞋帽或特色小商品，颇
受海外买家青睐。

“平台上观看量很大，
有的外籍主播单场直播
就能获两千笔订单。”锦
格贸易有限公司执行董
事王利波说，这种订单
利润比传统贸易模式的
利润高出不少，而且平台
多、交易活跃，订单量一
直稳定增长。

数字贸易让产业链和供
应链也发生了显著变化。
为适应新订单需求，一些
出口企业加快了技术设备
升级，形成“柔性生产”的
能力，能够对市场需求作
出更迅速的反应。海外客
户从发出订单，到收到产
品的时间往往只需一周。

方兴未艾的数字贸易
正成为中国对外经贸合作
的重要载体，让更多国家
与中国共享数字红利。记
者从本届数字中国建设峰
会“数字丝路”分论坛上了
解到，目前累计已有24个
国家与中国建立“丝路电
商”双边合作机制。2022
年，中国跨境电商进出口
达到2.11万亿元。

数字贸易为中国外贸工
厂添活力

新华社日内瓦4月30日电
为期5天的第48届日内瓦国
际发明展4月30日在瑞士日内
瓦闭幕。展会期间，中国团队
参展的165个发明项目备受瞩
目，其中55个项目获评金奖。

本届展会上，来自近40个
国家和地区的参展单位共展
出约1000个发明项目。年仅11
岁的中国小学生冯佳澍是展
会上年龄最小的发明者，他的
作品“智慧鸟巢”获得金奖，展
会评委会主席戴维·塔吉特别
对他表示祝贺。

中国石化参展的5个项目
共获得4项金奖和1项铜奖。
金奖项目“S Zorb汽油吸附脱
硫技术”发明团队代表宋烨在
接受新华社采访时表示：“中
国人要将这项清洁汽油生产
技术作为中国‘走出去’的名片
向‘一带一路’沿线国家重点推
介，提升国际影响力，让科技
成果为更多人所及所享。”

中国电力科学研究院7个
参展项目共获得4项金奖、2
项银奖和1项铜奖。其中，获
得金奖的变电站电气设备减
震装置项目已经在菲律宾、
智利、印尼等国应用。研究院
首席专家周泽昕对新华社表
示，这项发明可有效提升强
震区电气设备抗震能力，显示
了中国发明的作用。

北京工业大学环保自动
化团队研发的城市污水处理
过程出水水质智能检测技术
和城市污水处理过程智能优
化控制技术分获金奖和银
奖。北京工业大学副教授蒙
西对记者表示，此次参展旨
在将污染防治的中国方案推

中国55个参展项目获日内瓦国际
发明展金奖

向世界。
日内瓦国际发明展创办

于1973年，是世界上举办历
史最长、规模最大的发明展
之一。第48届日内瓦国际发

明展原定于2020年举办，受
到新冠疫情影响未能如期举
行。2021年和2022年，日内瓦
国际发明展举办了线上展出
和评奖活动。
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актуално

112 години от 
основаването 
на университета 
“Цинхуа”
На 29 април 2023 г.  
университетът 
„Цинхуа“ в Пекин 
отпразнува 112-
ата си годишнина. 
На церемонията по 
случая бяха поканени 
много изтъкнати 
възпитаници на 
университета, 
които да отбележат 
годишнината на 
своята Алма матер 
заедно с настоящите 
студенти.

Китай е единствената от великите сили,  
която е безпристрастен посредник за мирно 
решаване на конфликта в Украйна

– Д-р Костадинов, пре-
ди няколко дни се проведе 
телефонен разговор между 
председателя на КНр си 
Дзинпин и президента на 
Украйна володимир Зелен-
ски. разговорът бе по ини-
циатива на украинския пре-
зидент, казаха се доста не-
ща, но най-важното е, че 
китайският президент от-
ново подчерта, че диалогът 
и преговорите са единстве-
ният възможен начин за 
прекратяване на руско-ук-
раинския конфликт. Какъв 
според вас би бил ефектът 
от този разговор? 

– Казусът няма как да 
бъде разглеждан, без да ми-
слим за възможен вариант 

за постигането на някакъв 
положителен резултат и за 
двете страни, защото в про-
тивен случай рискуваме да 
отидем в другия вариант – 
при който и двете държави 
ще водят война, докато една 
от тях победи. Това е нещо, 
което в историята се е случ-
вало много пъти, но винаги 
е струвало страшно много 
човешки животи и разруше-
ни икономики. В този кон-
кретен случай една такава 
мирна инициатива обаче би 
могла да бъде успешна само 
ако зад нея застане велика 
сила. От петте велики сили 
в момента – тъй като Русия 
е ангажирана с конфликта, 
единствено другите четири 

биха могли да участват, но 
за съжаление, от тези чети-
ри - САЩ, Англия и Фран-
ция предпочитат да разга-
рят конфликта и да участ-
ват в него като „помагачи” 
на Украйна, т. е. те се пре-
връщат в страна по конфли-
кта. Докато Китай в кон-
кретния случай е единстве-
ната от петте велики сили, 

която се явява в ролята на 
наистина един безпристрас-
тен посредник. 

В интерес на истината, 
като велика сила, те биха 
могли да предложат вари-
ант за посредничество и за 
постигането на някакъв ми-
рен изход от войната, кой-
то да елиминира тежките 
по-нататъшни последици от 

еотдавна Общо-
китайската фе-
дерация на же-
ните и Китай- 
ската асоциа- 
ция за наука и 

технологии наградиха 20 
жени учени и пет научни 
екипа за големия им про-
бив в области като 5G тех-
нологиите, квантовата на-
ука, разработки на изкуст-
вен интелект съсредоточен 
върху използването на из-
куствени невронни мрежи, 
интелигентната оптимиза-
ция и приложение на само-
летните системи, използ-
ването на регенеративната 
медицина в лечението на 
диабета, защитата на би-
оразнообразието, палеон-
тологията, биобазираните 
материали, ефективното 

съхранение на чиста енер-
гия и др.

Джан Дзинхуа бе една 
от отличените. Тя е про-
фесор и заместник-декан 
във Факултета за науки на 
Пекинския университет по 
телекомуникации и пощи 
и е разработила високока-
чествен многоизмерен мо-
дел, който се превърна в 
задължителен за между-
народните 5G стандарти.

Изследователски инсти-
тут на Китайския център 
за проучване и проекти-
ране на кораби бе отли-
чен за иновациите и про-
бива в почти 100 ключови 
технологии.

От 2004 г. насам 184 же-
ни учени са били награде-
ни от Общокитайската фе-
дерация на жените.

Китай награди 20 
жени учени и 5 екипа 
за големия им пробив 

Н

рез първото три-
месечие на тази 
година финансо-
вите институции 
в банковия сек-
тор на Китай от-

белязват стабилно разширя-
ване на активите си.

Общите активи на фи-
нансовите институции в 
сектора възлизат на 397,3 
трилиона юана (около 57,38 
трилиона щатски долара) 
към края на март 2023 г., 
което е ръст от 11 процен-
та на годишна база. Това 
показват данните на Ки-
тайската комисия за регу-
лиране на банковото и за-
страхователното дело.

През периода активите 

Активите на китайския  
банков сектор нарастват 

П

на застрахователните ком-
пании се увеличават с 10,5 
процента на годишна ба-
за до 28,4 трилиона юана. 
Китайските застрахователи 

са събрали застраховател-
ни премии в размер на 1,95 
трилиона юана, което по-
казва увеличение с 9,2 про-
цента на годишна база.

Ексклузивно интервю за КМГ с депутата от 49-ото народно 
събрание, председател на третата политическа сила след 
последните парламентарни избори в България – партия 
„Възраждане”, и председател на парламентарната група  
д-р Костадин Костадинов. Той коментира телефонния 
разговор между китайския председател Си Дзинпин и 
украинския президент Володимир Зеленски. 

задълбочаването на воен-
ния конфликт.

Защото единствено и са-
мо една велика сила може 
да накара друга велика си-
ла да се съобрази. В кон-
кретния случай, когато Си 
беше в Русия, видяхме, че 
от страна на руския прези-
дент има готовност за раз-
говори, но към настоящия 
момент, като че ли такава 
липсва от страна на укра-
инския президент. Но воля-
та на китайския председа-
тел в конкретния случай е 
показателна, защото вече се 
дава възможност – ако, раз-
бира се, и двете страни го 
пожелаят – за мирни пре-
говори, които да минават 
„под шапката”, патронажа 
или посредничеството – без 
значение как ще го наречем 
– на една от другите вели-
ки сили, което ще даде га-
рант, външен, за постигане-
то наистина на траен мир 
в Украйна.
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коментари

В

Р

ърховният пред-
ставител на Ев-
ропейския съюз 
по външната по-
литика Жозеп 
Борел говори в 

Европейския парламент по 
време на дебат за необхо-
димостта от последовател-
на стратегия за отношени-
ята между ЕС и Китай. 

Борел публикува и изя-
вление, призовавайки Ев-
ропейския съюз да поеме 
по-активна роля по въпро-
са за Тайван, като призо-
вава европейските военно-
морски сили да патрули-
рат в Тайванския пролив. 

Това изключително про-
вокативно изявление вед-
нага привлече много вни-
мание, особено в светли-
ната на факта, че южно-
корейският лидер направи 
подобни некоректни забе-
лежки за Тайван прибли-
зително по същото време, 
отбелязва англоезичното 
китайско издание „Глобъл 
таймс“. 

Можем с основание съ-
що така да предположим, 
че срещата на външните 
министри на Г-7, прове-
дена неотдавна в Япония, 
обсъди тайванския въпрос 
по координиран начин и 

резултатът беше, че воля-
та на Вашингтон беше из-
пълнена по-пълно. За Ев-
ропа и Южна Корея това 
е не само тъжна загуба на 
независимост, но и означа-
ва приближаване към без-
смислени рискове, подчер-
тава „Глобъл таймс“. 

Това не само напомня 
на хората за позорната ко-
лониална история, която 
се забравя от някои евро-
пейци, но също така показ-
ва, че Европа не може да 
се откаже от идеята да се 
намесва в делата на Ази-
атско-тихоокеанския реги-
он, въпреки абсолютния й 

спад на международно вли-
яние и множество вътреш-
ни трудности. 

Европа действа като 
сенилен старец, който от-
давна не е в час с време-
то, след като ръководите-
лят на външните й рабо-
ти иска европейски воен-
ни кораби да демонстрират 
мощ в Тихия океан, отбе-
лязва изданието и посочва, 
че подкрепяйки безразсъд-
ната политика на Вашинг-
тон по въпроса за Тайван, 
Европа може да унищожи 
всички положителни фак-
тори в други области на от-
ношенията и с КНР.

ано сутринта на 
26 април жители-
те на област Оки-
нава бяха изнена-
дани от големия  
брой служители 

и автомобили на Силите 
за самоотбрана, които на-
хлуха на местните прис-
танища и улици, тъй като 
японското правителство 
обяви, че ще разположи 
там ракети „Пейтриът-3“. 

Същия ден Окинава 
проведе и учение за при-
емането на сигнал от „На-
ционалната система за 
ранно предупреждение“. 

Когато завиха сирени-
те, нервите на жителите на 
Окинава отново бяха об-
тегнати. Местните медии 

отправиха критики, че не-
прекъснатото разширяване 
на въоръженията от япон-
ското правителство нару-
шава „мирната конститу-
ция“ и е заплаха за реги-
оналната сигурност и ста-
билност, посочва в комен-
тар по темата Радио Ки-
тай за чужбина.

„Не бива да позволява-
ме Окинава отново да се 
превърне в бойно поле!“ 
За да изразят призива си 
за мир, на 24 и 25 април 
членовете на делегация от 
законодатели на Окинава 
представиха на японското 
Министерство на отбрана-
та, кабинета и Министер-
ството на външните рабо-
ти резолюция за мирно и 

дипломатическо станови-
ще от областта по въпро-
са за разполагането на ра-
кети „Пейтриът-3“. 

В документа се поставя 
под въпрос новата версия 
на „Трите документа за си-
гурност“, приети от пра-
вителството в края на ми-
налата година, и се призо-
вава японското правител-
ство да се придържа към 
принципите, установени в 
четирите китайско-япон-
ски политически докумен-
та, да се насърчава двус-
транното приятелство и 
активно да се гради мир 
с Китай чрез диалог и ди-
пломация. 

Това е първата резолю-
ция от името на местен 

парламент в Япония, която 
поставя под въпрос греш-
ното отношение на япон-
ското правителство към 
Китай. 

Тя отразява колективно-
то желание на 1,46 мили-
она жители на Окинава и 
представлява апел за мир 
в страната, което японско-
то правителство не тряб-
ва да пренебрегва, изтъква 
Радио Китай за чужбина. 
Различни японски непра-
вителствени групи обяви-
ха, че ще проведат маща-
бен митинг, за да се про-
тивопоставят на разпола-
гането на ракети в Окина-
ва, и ще призоват Окинава 
да не се превръща в бойно 
поле, съобщава медията.

Необходимост от последователна стратегия 
за отношенията между ЕС и Китай

Разширяване на въоръженията от японското 
правителство е заплаха за регионалната сигурност 

Борел публикува 
и изявление, 
призовавайки 
Европейския съюз  
да поеме по-активна 
роля по въпроса  
за Тайван

С
поред последни-
те статистически 
данни брутният 
вътрешен про-
дукт (БВП) на 
Китай през пър-

вото тримесечие на 2023 го-
дина е достигнал 28,5 три-
лиона юана, което предста-
влява ръст от 4,5% на ба-
за постоянни цени спрямо 
предходната година. 

По този повод „Уол-
стрийт джърнъл“ комен-
тира, че възстановилият се 
растеж на Китай ще даде 
тласък на глобалната ико-
номика в момент, когато 
икономиките на Съедине-
ните американски щати и 
Европа се забавят.

Но постигнатите добри 
резултати са следствие от 
упорита работа. 

От началото на годи-
ната Китай прави всичко 
възможно, за да насърчи 
цялостното възстановява-
не на икономиката. 

Активната фискална и 
разумната парична поли-
тика, както и всеобхват-
ните мерки за стабилизи-
ране на растежа, заетост-
та и цените се оказват из-
ключително ефективни за 
поддържането на икономи-
ческия подем. 

През първото триме-
сечие потреблението се е 
възстановило бързо, като 
в резултат приносът му за 
икономическия растеж е 
достигнал 66,6%, което е 
значителен скок спрямо 
миналата година.

Външната търговия е от 
основните показатели за 

икономическия растеж. А 
данните в тази област по-
казват, че общата стойност 
на вноса и износа на Ки-
тай е достигнала 9,89 три-
лиона юана през първото 
тримесечие, което е с 4,8 
процента повече на годиш-
на база. 

По-специално износът 
през март се е увеличил с 
23,4 процента на годишна 
база в разплащанията с ки-
тайски юани и с 14,8 про-
цента при такива с щат-
ски долари. 

Президентът на Меж-
дународния валутен фонд 
Кристалина Георгиева по-
сочи, че тази година при-
носът на Китай за глобал-
ния растеж ще достигне 
около една трета.

В дългосрочен план ос- 

новите за стабилния рас-
теж на китайската иконо-
мика няма да се проме-
нят, вътрешните движещи 
сили постепенно ще се за-
силват, а макроикономиче-
ската политика на прави-
телството ще продължава 
да дава резултати. 

Всичко това ще подкре-
пи продължаващото подо-
бряване на икономиката 
като цяло. 

Редица транснационал-
ни компании  също са оп-
тимистично настроени за 
перспективите пред ки-
тайската икономика и пла-
нират да увеличат инвес-
тициите си в страната, от-
белязва в коментара си Ра-
дио Китай за чужбина.

Икономическият растеж на Китай през първото 
тримесечие на 2023 г. надмина очакванията

В. „Уолстрийт 
джърнъл“ 
коментира, че 
възстановилият се 
растеж на Китай 
ще даде тласък 
на глобалната 
икономика в 
момент, когато 
икономиките на 
САЩ и Европа се 
забавят страницата подготви  

Любомир михайЛов

Жители на 
Окинава 
протестират 
срещу 
решението на 
правителството 
на Япония да 
разполага на 
острова ракети 
„Пейтриът-3“. 
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наука

1200 гости от 40 държави бяха поканени  
за Деня на китайската космонавтика в Хъфей

Международно студентско състезание вдъхновява  
за иновации и начало на бизнес

коло 1200 гос-
ти от повече от 
40 държави бя-
ха поканени да 
участват в проя- 
вите на празни-

ка, които включваха це-
ремония за откриването 
на събитията, космическа 
конференция, международ-
на конференция за дълбо-
кия Космос и китайски фо-
рум за космическа култура  
и изкуство.

Според Националната 
космическа администрация 
на КНР повече от 400 дру-
ги събития са се провели в 
цялата страна, включително 
лекции за популяризиране 
на науката за Космоса, със-
тезания и викторини за кос-
мически знания и свързани 
с темата семинари.

През 2016 г. Китай обяви 
24 април за Национален ден 

а финала на осмо-
то международно 
студентско състе-
зание за инова-
ции и предпри-
емачество „Ин- 

тернет+“ в Чунцин шест 
първокласни екипа от стра-
ната и чужбина представиха 
своите резултати от изслед-
вания в различни авангард-
ни области, като изкустве-
ния интелект, дигиталните 
близнаци и изчислителни-
те изображения. Тази годи-
на състезанието бе първият  
световен форум по пред-
приемачество за студенти. 
За участие в него се регис-
трираха общо 14,5 милио- 
на студенти от 4554 коле-
жа от 111 държави, които 
изпратиха 3,4 милиона из-
следователски проекта. За 
първи път конкурсът при-
влече повече от 10 милиона 

О
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на космонавтиката в чест 
на изстрелването на първия 
китайски сателит „Дунфан-
хон-1“ в космоса, излетял на 
24 април 1970 г.

Агенция Синхуа съоб-
щи от Хъфей, че Китай 
е изготвил план за бъде-
що изследване на дълбо-
кия Космос, включително 
сондиране на Луната, асте-
роидите, кометите и други 
планети в нашата Слънче-
ва система.

Китай възнамерява да 
изстреля сателита „Цюе-
цяо“ и сондата „Чан’ъ-6“ 
около 2024 г., за да събе-
ре проби от обратната стра-
на на Луната и да ги пре-
несе на Земята. Това каза 
У Янхуа, главният дизай-
нер на мащабния проект 
за изследване на дълбокия 
Космос, по време на меж-
дународната конференция 

за изследване на дълбокия 
Космос, която се проведе в 
град Хъфей, столицата на 
провинция Анхуей.

Китай също планира да 
изстреля сондата „Чан’ъ-7“ 
около 2026 г., за да изслед-
ва ресурсите на южния по-
люс на Луната, както и да 
изпрати сондата „Чан’ъ-8“  
в Космоса около 2028 г., за 
да изгради основен модел 
на Международната лунна 
изследователска станция.

Около 2025 г. Китай въз-
намерява да изстреля косми-
ческата сонда „Тиануен-2“,  
за да събере проби от ма-
лък астероид близо до Зе-
мята и да изследва комета 
от главния пояс.

Главният дизайнер У Ян-
хуа отбеляза, че Китай съ-
що възнамерява да изстре-
ля сондата „Тиануен-3“около 
2030 г., за да събере проби 

В град Хъфей, 
провинция Анхуей, 
Източен Китай, 
бе отбелязан 
традиционният 
Ден на китайската 
космонавтика. 
Темата на празника 
бе „Да разбереш 
всичко докрай, да 
изучиш небето“. 
На церемония на 24 
април бяха обявени 
резултатите от 
научните изследвания 
на проби, доставени 
от Луната от 
китайската лунна 
сонда „Чан’ъ-5“.

от Марс и също да изпрати 
сондата „Тиенуън-4“в Кос-
моса, за да изследва систе-
мата Юпитер-Уран.

През последните 20 го-
дини Китай успешно реа-
лизира триетапна програ-
ма за изследване на Луна-
та и извърши мисия за из-
стрелване на космически 
кораб в орбитата на Марс, 
приземяване и придвижва-
не по повърхността на Чер-
вената планета.

Освен това Китай полу-
чи изображения на лунна-
та повърхност с простран-
ствена резолюция 7 ме-
тра, както и изображения 
на повърхността на Марс с 
пространствена резолюция 
76 метра. Научните откри-
тия, направени по време на 
мисиите за изследване на 
Луната и Марс, актуализи-
раха човешките познания 

за тези две небесни тела, 
изтъкна главният дизайнер 
на мащабния проект за из-
следване на дълбокия Кос-
мос У Янхуа.

От стартирането на ки-
тайската програма за из-
следване на Луната през 
2004 г. Китай е активен в 
космическото сътрудни-
чество с 19 държави и ре-
гиони по света в области ка-
то доставка на научен по-
лезен товар, споделяне на 
данни от наблюдения, под-
крепа за взаимно измерва-
не и контрол и съвместни 
научни изследвания. Китай 
ще продължи да насърчава 
международното сътрудни-
чество за изграждането на 
Международната станция 
за изследване на Луната и 
изследването на дълбокия 
Космос, подчерта главният  
дизайнер У Янхуа.

участници, отбеляза в ин-
формацията си Радио Ки-
тай за чужбина.

До финала след строг 
подбор и оценка достигна-
ха 4 китайски и 2 чуждес-
транни отбора. След ожес-
точена борба шампиона-
та спечелиха студентите от 

Университета за наука и тех-
нологии на Нанкин с техния 
проект „Светлина и сянка – 
пионери в инфрачервените 
интелигентни изчислител-
ни изображения от мили-
арди пиксели“.

„Ерата на информация-
та и интелекта чука на вра- 

тата. Китайските младежи 
трябва да поемат своите 
отговорности, за да уловят 
възможностите на иноваци-
ите и предприемачеството, 
както и да бъдат предизви-
кани и стимулирани да на-
правят нови пробиви“, каза 
Уан Боуън, член на отбора 
шампион.

На съпътстващия форум 
по предприемачество бяха 
поканени известни предпри-
емачи и участници от пре-
дишни издания на състеза-
нието, за да обсъдят споде-
леното бъдеще на студенти-
те от глобална гледна точ-
ка. По време на дискуси-
ите възпитаникът на Окс-
фордския университет Уи-
лям Орбел, който в момен-
та учи в китайския универ-
ситет „Цинхуа“, сподели 
отличните си впечатления 
си от състезанието. Орбел 

достигна до финала на сед-
мото му издание заедно със 
съотборниците си от Юж-
ния университет на Китай 
за технологии. Техният про-
ект бе съсредоточен върху 
амоняка. Според разработе-
ната от тях „Зелена систе-
ма за натрупване на енер-
гия с амоняк“ този газ е в 
състояние да отговори на 
пазарните нужди от рента-
билно, дългосрочно и ши-
рокомащабно съхранение 
на енергия.

През 2015 г. се проведе 
Първото издание на меж- 
дународното студентско 
състезание за иновации и 
предприемачество „Интер-
нет+“ . До момента за учас-
тие в последващите състе-
зания са били поканени об-
що около 9,43 милиона от-
бора, включващи 39,83 ми-
лиона студенти. 
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Пчеларството носи нови възможности 
за жителите от Източен Китай

иу Хуанпин е 
пчелар от село 
Ганбей, провин-
ция Дзянси. Той 
се занимава с то-
ва вече повече от 

20 години. Селото има из-
обилие от природни ре-
сурси и над 93 процен-
та горско покритие. Ос-
вен това селото се намира 
на границата на природ-
ния резерват „Дзиулин-
шан“, което го прави иде-
ално място за развитие 
на пчеларството – осно-
вен поминък на около 50 
от местните домакинства. 

„Преди само пет се-
мейства са отглеждали 
пчели, но стабилни при-
ходи от пчеларство при-
влякоха други селяни в 
този бизнес“, казва Лиу. 

В края на 2022 годи-
на в Ганбей има над 1200 

кошера с годишен добив до 
6750 кг див мед на стой-
ност над 600 000 юана. 
Развитието на този сектор 
спомага и за развитието на 
туризма. 

За по-ефикасен плас- 
мент  на дивия мед, произ-
веден в селото, правител-
ството на окръг Дзинан ка-
ни компании за електрон-
на търговия, за да популя- 

ризират местни продукти 
чрез основните платфор-
ми за електронна търго-
вия. Китай успешно се бо-
ри с бедността с обедине-
ните усилия на централ-
ната власт и местните ад-
министрации, използвай-
ки развитието на новите 
технологии и поддържайки 
характерното местно про-
изводство. 

Китай желае и има готовност да се присъедини 
към Всеобхватното и прогресивно споразумение  
за транстихоокеанско партньорство

итай желае и 
има готовност 
да се присъеди-
ни към Всеоб-
хватното и про-
гресивно спора-

зумение за транстихоокеан-
ско партньорство (CPTPP), 
заяви на пресконференция 
в края на миналата седми-
ца заместник-министърът 
на търговията Уан Шоу-уън. 

Ускорявайки реализа- 
цията на визията си за Все-
обхватното и прогресивно 
споразумение за трансти-
хоокеанско партньорство, 
поредната огромна стъпка 
след подписването на Реги-
оналното всеобхватно ико-
номическо партньорство 
(RCEP), Китай се стреми 
да продължи по пътя към 
отварянето си на по-висо-
ко ниво въпреки икономи-
ческите затруднения, при-
чинени от пандемията от 
COVID-19 и глобалната ге-
ополитическа несигурност, 
смятат експерти. 

„Страната ни има жела-
ние да се присъедини към 
пакта за свободна търго-
вия и напредва в усилия-
та си. Проведохме задъл-
бочено проучване на всич-
ки условия на CPTPP и оце-
нихме разходите и ползите 
от присъединяването към 
партньорството. Вярваме, 
че Китай е в състояние да 
изпълни ангажиментите по 
CPTPP“, каза Уан Шоу-уън. 

Страната вече е реализи-
рала няколко пилотни про-
екта и експерименти в зо-
ни и пристанища за свобод-
на търговия в съответствие 
с изискванията на прави-
лата, стандартите и задъл-
женията на CPTPP, според 
зам.-министърът. 

 „Когато назреят услови-
ята, ще го популяризираме 
в по-голям мащаб. Привеж-
дайки се в съответствие с 
високите стандарти и меж-
дународни икономически 
и търговски правила, Ки-
тай официално подаде за-
явление за присъединява-
не към CPTPP през 2021 г., 
ход, който потвърждава ан-
гажимента на страната за 
либерализация на глобална-
та търговия въпреки панде-
мията и засилените усилия 
на САЩ за сдържане на ки-
тайското развитие“, подчер-
та Уан Шоу-уън, акценти-
райки върху това, че присъ-
единяването на Китай към 
партньорството за свобод-
на търговия е „в интерес 
на нашата страна, всички 
членове на CPTPP и иконо-
мическото възстановяване 
в Азиатско-тихоокеанския 
регион и света като цяло“. 
„Очакваме всички члено-
ве на CPTPP да подкрепят 
присъединяването на Ки-
тай“, добави той. 

К

комисия за развитие и ре-
форми. „В този контекст и 
със засилването на протек-
ционизма и едностранни-
те мерки в икономиката, 
присъединяването на Ки-
тай, като влиятелен защит-
ник на приобщаващия мул-
тилатерализъм, е значимо“, 
обяснява Сун Уей, профе-
сор в Училището по меж-
дународни отношения и ди-
пломация към Пекинския 
университет за чуждестран-
ни изследвания. 

Гао Линюн, експерт от 
Китайската академия за 
социални науки, смята, че 
в момента Китай трябва  
да установи диалог с  
повече членки на CPTPP, за  

да изгради доверие преди 
официалните преговори. 
На същото мнение е и Сун 
Уей, за когото макар Япо-
ния, Канада и Австралия – 
трите основни икономики в 
пакта – да изразяват резер-
ви относно приемането на 
Китай, не е напълно невъз-
можно преговорите да бъ-
дат придвижени. „Тези стра-
ни са наясно, че с отсъстви-
ето на САЩ, ако Китай не 
бъде приет, ще бъде трудно 
да се постигнат целите на 
CPTPP за насърчаване на 
търговията, инвестициите 
и икономическия растеж в 
Азиатско-тихоокеанския ре-
гион“, казва той.

„Свободната търговия в 

Азиатско-тихоокеанския ре-
гион има две колела – Реги-
оналното всеобхватно ико-
номическо партньорство и 
Всеобхватното и прогресив-
но споразумение за тран-
стихоокеанско партньор-
ство“, подчерта Уан Шоу-
уън. „Ако Китай, който ве-
че е член на RCEP, се при-
съедини към CPTPP, това 
ще помогне на двете коле-
ла да продължат напред, 
ще насърчи регионалната 
икономическа интеграция и 
ще укрепи стабилността, на-
деждността и ефективност-
та на местната индустрия и 
вериги за доставки“, кате-
горичен бе той. 

Всеобхватното и про-
гресивно споразумение за 
транстихоокеанско парт-
ньорство обхваща 11 дър-
жави и влезе в сила през 
декември 2018 г. То замени 
Транстихоокеанското парт-
ньорства, след като САЩ 
се оттеглиха от него през 
2017 г. при бившия прези-
дент Доналд Тръмп. В до-
пълнение към първона-
чалните членове – Австра-
лия, Бруней, Канада, Чили, 
Япония, Малайзия, Мекси-
ко, Нова Зеландия, Перу, 
Сингапур, Виетнам, наско-
ро към споразумението се 
присъедини и Великобри-
тания. То обхваща по-ши-
рок спектър от въпроси от 
Регионалното всеобхватно 
икономическо партньор-
ство (RCEP), включител-
но разпоредби, насочени 
към трудовия пазар и еко-
логията.

За останалите страни в 
CPTPP (Австралия, Бруней, 
Канада, Чили, Япония, Ма-
лайзия, Мексико, Нова Зе-
ландия, Перу, Сингапур и 
Виетнам) присъединяването 
на Китай означава, че по-
требителската база на чле-
новете ще се утрои, което 
ще бъде огромна възмож-
ност за пазарен достъп, а 
общият БВП на пакта ще 
нарасне с 1,5 пъти, според 
заместник-министър Уан 
Шоу-уън. 

Всеобхватното и прогре-
сивно споразумение за тран-
стихоокеанско партньор-
ство в сегашната си фор-
ма ще генерира глобални 
печалби от доходи, оценя-
вани на 147 млрд. щ. д. го-
дишно. Ако Китай се при-
съедини, те ще се учетво-
рят до 632 милиарда дола-
ра, според доклад на Инсти-
тута за международна ико-
номика „Питърсън“. 

Въпреки това, за да се 
присъедини към споразуме-
нието, Китай все още е из-
правен пред реформи в та-
кива области като държав-
ните предприятия, отбеляз-
ват експерти. 

Чън Фън‘ин, икономист 
и бивш директор на Инсти-
тута за световни икономи-
чески изследвания към Ки-
тайската академия за съвре-
менни международни от-
ношения, казва, че слож-
ната геополитическа ситу-
ация, особено нарастващо-
то напрежение между Ки-
тай и САЩ, са по-трудни-
те въпроси, които очакват 
решение. 

Китай ще обмисли 
по-нататъшно съкращава-
не на списъка със сектори, 
забранени за чуждестранни 
инвеститори, за да тласне 
напред отварянето на висо-
ко ниво и да привлече по-
вече външни инвестиции, 
обяви наскоро Държавната 
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Град Суджоу се намира в южната част на 
провинция Дзянсу и заема видно място 
в китайската история и култура. Той е 
построен върху множество реки и канали 
и затова често го наричат „китайската 
Венеция“. За него има поговорка: „На небето 
има рай, а на земята – Суджоу и Ханджоу“.

отразяват в най-голяма сте-
пен структурата, стила, ха-
рактера и колорита на ня-
когашния град и са обра-
зци на парковата архитек-
тура от четирите династии 
в Южен Китай.

Градините в Суджоу са 

изключително елегантни и 
балансирани в подредбата 
на беседки, павилиони и га-
лерии. Задължителен еле-
мент в тях са изкуствените 
езера и пейзажи от скали 
и растителност. Цветята и 
дърветата са съчетани така, 

ова, с което гра-
дът е най-извес-
тен, са неговите 
градини, които 
също като тради-
ционната литера-

тура и живопис имат дълга 
история. С течение на вре-
мето в китайското парково 
строителство се оформят 
два типа класически гра-
дини – императорските на 
север и семейните на юг.

Първият е представен 
основно в Пекин – в Лет-
ния дворец, парка „Бейхай” 
и лятната императорска ре-
зиденция в Чъндъ. Вторият 
тип могат да се видят глав-
но в Суджоу, Нанкин, Хан-
джоу и Янджоу, като тези 
в Суджоу са най-известни 
и в една или друга степен 
са първообраз и вдъхнове-
ние за градините и парко-
вете в останалите части на 
страната. Разликите между 
двата типа градини са голе-
ми и се дължат на различ-
ните политически, иконо-
мически, културни и при-
родни условия в северната 
и южната част на Китай. 
Императорските градини 
често включват истински 
планински възвишения и 
естествени водоеми, освен 
това в тях са представени 
най-добрите образци на ар-
хитектурата от различни 

 Градината на майстора на мрежи

Класическите градини в град Суджоу – 
китайската Венеция

че да се подчертае красота-
та на всяко от тях. Тези осо-
бености на южната парко-
ва архитектура позволяват 
да се оползотвори макси-
мално хармонично ограни-
ченото пространство. Бла-
годарение на безкрайното 
разнообразие на менящи се 
един след друг пейзажи, те-
зи градини са красиви от 
всяка перспектива.

Градината  
„Цанлантин” 

е най-старата градина, запа-
зена досега в Суджоу. Тя е 
разположена върху площ от 
около 100 000 кв. м и е съз-
дадена от поета Су Шунцин 
през 1045 г. по време на ди-
настия Сун. През управле-
нието на династиите Юен 

области на страната. Пло-
щта на семейните гради-
ни в Южен Китай, от дру-
га страна, не е голяма, но 
те са умело подредени и 
съчетават изкуствени пла-
нински възвишения, езера, 
потоци и най-разнообразни 
гледки, предлагащи естест-
вена красота и спокойствие. 
И до днес за най-добрите 
образци на традиционната 

китайска паркова 
архитектура се смятат 

Градината на скромния 
чиновник и Градината на 

уединението в Суджоу, 
заедно с Летния дворец 

в Пекин и лятната 
императорска резиденция 

в Чъндъ.
Династиите Цин и Мин 

(14 – 20-и век) са период на 
бурно икономическо и кул-
турно развитие на град Су-
джоу. Тогава прочути май-
стори създават близо 250 
семейни градини, от кои-
то до днес са запазени ня-
колко десетки, сред кои-
то: градината „Цанлан-
тин” (династия Сун), Гра-
дината на лъвската горичка 
(династия Юан), Градина-
та на скромния чиновник 
(династия Мин) и Гради-
ната на уединението (ди-
настия Цин). Тези четири 

Павилионът „Цанлантин” в едноименната градина

Панорама на градината „Цанлантин” 

Т
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и Мин (13 – 17-и век) гради-
ната е била използвана като 
храм, а по време на импе-
ратор Канси (1661 – 1722) от 
династия Цин „Цанлантин” 
е възстановена и придоби-
ва днешния си вид. В гра-
дината има доста изкустве-
ни хълмове и многовеков-
ни дървета, там се намира 
и павилионът „Цанлантин”. 
Още от създаването й ос-
новен елемент в нея е бам-
букът и днес там могат да 
се видят повече от 20 вида 
от това дърво.

Градината  
на лъвската горичка 

е създадена от монаха Ти-
енжу и представлява гра-
динарското изкуство от ди-
настия Юан. Дълго време 
тя е наричана Кралството 
на изкуствените хълмове, 
тъй като в нея те са май-
сторски оформени от ска-
лите на езерото Тайху, така 

че да наподобяват танцува-
щи лъвове. Покритите със 
стари борове възвишения, 
пещери и лабиринти от пъ-
течки са се превърнали в 
едно от любимите места на 
будисти, поети и художни-
ци. Казват, че император 
Циенлун (1736 – 1795) е по-
сещавал градината шест 
пъти и е написал възтор-
жено посвещение, което 
днес е изложено в павили-
она „Джънциутин”.

Градината на скромния 
чиновник 

е построена по време на ди-
настия Мин от човек на име 
Уан Сиенчън. След като за- 

е изграден първият подобен 
парк извън Китай. Той но-
си името „Минсюен“, тъй 
като е издържан в стила 
на династия Мин. Към мо-
мента в Канада, Сингапур, 
Япония, САЩ, Германия, 
Испания и други страни 
са създадени над 20 парка, 
приличащи на знаменити-
те китайски оригинали от 
град Суджоу.

садил растенията в нея, той 
казал: „Грижите за моята 
градина са задължение на 
скромния чиновник“, откъ-
дето дошло и името й. Гра-
дината на скромния чинов-
ник заема 52 000 кв. м и 
е най-голямата в Суджоу. 
Тя е оформена в три час-
ти: източна, централна и 
западна, като централната 
е най-красивата. В среда-
та й има езеро, около кое-
то са разположени павили-
они, тераси и кули. Водните 
повърхности заемат 3/5 от 
общата площ на централ-
ната градина.

Парковият пейзаж с ро-
мантичното име 

Градината  
на уединението 

е създаден през 16-и век и 
е оформен в стила на ди-
настия Цин. Тя се състои 
от четири части: централна, 
източна, северна и западна 
градина, които се свързват 
чрез дълъг коридор, а по 
средата има езеро. В източ-
ната част на градината се 

намират три скални къса. 
Този, който стои в центъ-
ра, е висок 6,5 метра и носи 
името „Гуанюнфън“ (Вър-
хът на облачната корона). 
Той е най-големият камък, 
донесен от езерото Тайху.

Популярността на су-
джоуските паркове и гра-
дини отдавна е надхвърли-
ла границите на страната. 

През 1979 г. в Ню Йорк 

Градината на лъвската горичка 

Скалите на езерото Тайху в 
Градината на лъвската горичка 

Градината на скромния чиновник 

Градини в 
Суджоу умело 
съчетават 
разнообразни 
гледки с 
естествена 
красота 

Градината на уединението 
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съвремие

Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната  среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

Завръщането на международните изложения 

рите изложения не са-
мо развиват чисто тър-
говското сътрудничество 
между Китай и останалия 
свят, но и са международ-
на платформа, на която 

иновативни и технологични ком-
пании могат да представят своите 
нови продукти и концепции пред 
широката публика. 

Кантонският панаир  
в Гуанджоу например е един от 

най-големите търговски панаир в 
Китай, а и в цяла Азия. 

Купувачи от над 200 държави и 
региони участват в тазгодишното 
издание, като мащабът на компа-
ниите варира от малки и средни 
иновативни предприятия до све-
товни водещи фирми от реда на 
Fortune 500 компаниите. За между-
народните изложители и участници 
Кантонският панаир е и прозорец 
към промените в китайските про-
дукти и индустрии всяка година. 

Тазгодишният панаир добави 
нови изложбени площи, включи-
телно специални зони за продукти 
и услуги в секторите на индустриал-
на автоматизация и интелигентно 
производство, интелигентно свърза-
ни превозни средства и автомобили 
с нови енергийни източници. „Вся-
ка година откриваме нови неща 
и нови технологии, невероятно е.  
Например тази година център на 
нашето внимание са електриче-
ските коли“, казва Хорхе Вален-
сия от Мексико. Друга компания 
представи своите модели на безпи-
лотен автобус, безпилотно такси и 
безпилотен автомобил за чистене 
на градските улици. Те привляко-
ха изложители от други провин-
ции в Китай и много международ-
ни търговци от страни като Мек-
сико, Русия и Близкия изток. Ос-
вен това тази година има 800 000 
нови продукта онлайн, сред които 
около 500 000 екологични и ниско-
въглеродни продукти. Това показ-
ва, че компаниите обръщат повече 
внимание на зелените, нисковъгле-
родни и екологично чисти проду-
кти за устойчиво развитие.

Международното изложение за 
потребителски стоки в Хайкоу, 

тази година регистрира страхот-
ни резултати в развитието на 
рамката за сътрудничество меж-
ду Китай и страните от Регионал-
ното всеобхватно икономическо 

партньорство. Освен Китай, 10 дру-
ги страни – членки на инициати-
вата, включително Република Ко-
рея, Тайланд и Виетнам, участваха 
в тазгодишното изложение, а Япо-
ния представи своите продукти на 
изложбена площ от над 1800 ква-
дратни метра. 

През 2022 г. Хайнан привлича 
общи инвестиции от 840 милиона 
юана от държавите – членки на 
сътрудничеството. Обемът на вно-
са и износа на стоки между Хай-
нан и страните членки на Регио-
налното всеобхватно икономиче-
ско партньорство, се е увеличил 
с 23,7 процента на годишна база.

„Нарастващият ентусиазъм на 
много държави и региони, особе-
но на страните – членки на Реги-
оналното всеобхватно икономи-
ческо партньорство, да участват в 
изложенията доказва, че междуна-
родната общност е оптимистично 
настроена относно жизнеността на 
китайския потребителски пазар и 
перспективите за икономическо 
развитие“, каза Чън Дзян, изсле-
довател от Китайския център за 
икономически реформи.

В същото време международ-
ни производители на автомобили 
ще представят повече от 150 нови 
модела на 

20-ото международно  
изложение за автомобилна 

индустрия в Шанхай. 
Това е най-голямото международно 
автомобилно изложение, провеж-
дано досега тази година. Над 1000 

компании от цял свят са се реги-
стрирали за участие в събитието, 
което тази година разполага с об-
ща изложбена площ от повече от 
360 000 квадратни метра. На него 
ще бъдат показани повече от 1500 
автомобила, две трети от които са 
автомобили с нови енергийни из-
точници. 

 „Транспортната индустрия въз-
приема концепциите за нисковъгле-
родно и екологично пътуване и ин-
телигентност в новата ера. Много 
от водещите световни марки пред-
ставят своите нисковъглеродни зе-
лени модели на автомобилното из-
ложение тази година“, каза Джоу 
Минхао, президент на Шанхайския 

Новите продукти и технологии привлякоха голямо 
внимание на участващите компании и гостите на 
скорошните международни изложения в Хайнан, 
Гуанджоу и Шанхай. От 10 до 15 април бяха регистрирани 
над 320 000 посетители на Международното изложение 
за потребителски стоки в Хайкоу, което събра 
повече от 3300 марки от 65 държави и региони. На 16 
април в Гуанджоу, провинция Гуандун, започна 133-ият 
кантонски панаир. На 18 април пък беше открито „Ауто 
Шанхай 2023“ – 20-ото международно изложение за 
автомобилната индустрия в Шанхай, което продължи 
до края на април. Всички тези събития показват 
завръщането на традиционните за международното 
сътрудничество изложения и панаири, които са само 
част от жизненоважната роля на Китай за стимулиране 
на глобалното икономическо възстановяване, 
показвайки ясно пред света огромния потенциал за 
растеж на китайския потребителски пазар.

Т
съвет за насърчаване на междуна-
родната търговия. Според митни-
ческия отдел на Шанхай всички 
внесени експонати за „Ауто Шан-
хай 2023“ на обща стойност около 
25 милиона долара са преминали 
митническо освобождаване и са 
готови за изложението.

Секторът на превозните сред-
ства с нови енергийни източници 
в Китай, най-големият в света, по-
казва признаци на стабилно разви-
тие. Миналата година китайски-
те производители са доставили об-
що 6,8 милиона електрически ко-
ли и plug-in хибриди, което е ръст 
от 93,4 процента на годишна ба-
за според данните на Китайската 
асоциация на автомобилните про-
изводители. Броят на регистрира-
ните зелени автомобили в Китай 
достигна 13,1 милиона до края на 

миналата година, което е годишно 
увеличение от 67 процента.

Китай активно залага на инова-
ции в ключови технологии и клю-
чови компоненти, което ще мо-
тивира компаниите да постигнат 
пробиви в нововъзникващите сек-
тори и ще подпомогне високока-
чественото икономическо разви-
тие на страната. Международни-
те търговски изложения са чудес-
на платформа, чрез която светът 
може да достигне до иновациите в 
сферата на технологиите и наука-
та, практически приложени в про-
дукти за ежедневна употреба или 
високотехнологични иновационни 
зелени продукти. 
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приятели

Проф. Николай Спасов е водещ специалист в света по 
палеонтология на гръбначните животни. Автор е на 
множество научни публикации в областта на еволюцията 
на наземната мегафауна, таксономията, морфологията, 
палеонтологията и архeозоологията. Бил е дългогодишен 
директор на Националния природонаучен музей към 
Българската академия на науките. В работата на проф. 
Спасов Китай неминуемо заема специално място, а неговите 
сътрудничества с китайски колеги водят до научни 
открития със световно значение. Сред тези открития е 
древен вид панда, обитавала земите на днешна България.

Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната  среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

пециално за КМГ,  
от кабинета си в На-
ционалния природонаучен 
музей, проф. Спасов раз-
казва за съвместната си 
работа с китайски  

колеги, както и за древната  
„българска“ панда. Интервюто 
проведе Камен Иванов.

– Проф. спасов, как започна съ-
трудничеството ви с китайски ко-
леги?

– Благодарение на връзките на 
Българската академия на науките 
със сродни организации по света 
имах възможността да посетя Ки-
тай за двадесетина дни още през 
1989 г. При това посещение рабо-
тих в Института по палеонтология 
на гръбначните животни и палео-
антропология към Китайската ака-
демия на науките. Това е един мо-
щен институт с огромни и впечат-
ляващи колекции. Там се запознах 
с редица специалисти, включител-
но проф. Циу, който тогава беше 
заместник-директор на института.

Доста години след това посеще-
ние, на симпозиум в Солун се за-
познах с друг китайски колега – Тао 
Дън от същия институт. Не след дъл-
го, на симпозиум в Истанбул, полу-
чих покана от него да присъствам 
на откриването на голям палеонто-
логичен музей в Хъджън. Подобно 
събитие ми се стори много впечат-
ляващо и екзотично. Но най-вече 
се почувствах поласкан, защото бя-
ха поканени само четирима чуждес-
транни специалисти – Марина Сот-
никова – известен руски специалист 
палеонтолог, двама изтъкнати аме-
рикански специалисти и аз. 

Реших да приема поканата, въ-
преки че времето за подготовка бе-
ше изключително кратко. На мяс-
тото на откриването на гигантския 
палеонтологичен музей бях изклю-
чително впечатлен – мащабите в Ки-
тай са огромни във всичко и техни-
те палеонтологични находища не са 
изключение, като те са много и ог-
ромни, с уникални фосили. Откри-
ването беше грандиозно. На мястото 
имаше хиляда стола, на които ки-
тайци в официални костюми пееха 
някаква песен, а още две-три хиля-
ди души стояха наоколо. Особено 
впечатляваща за мен беше обикол-
ката на музея след това. Видях из-
ключителни фосили и открих мно-
го паралели между късномиоценска-
та фауна, която изследвам в Бълга-
рия и на Балканите, и това, което 
видях в Хъджън. 

В последната вечер момичето, 
което ме придружаваше и помагаше 
с ориентацията и което по онова вре-
ме беше пред завършване и подгот-
вяше дипломната си работа, ми ка-
за: „Николай, като голям специалист 

по хищните животни, би ли дошъл 
да видиш върху какво правя моята 
дипломна работа?“. В девет вечерта 
отидохме в докторантската стая, къ-
дето се оказа, че въпреки късния час 
още трима души продължаваха да 
работят. Бях изключително впечат-
лен, защото видях на бюрото й не-
що, което от много години се опит-
вах да опиша в България. Но аз раз-
полагах само с долна челюст. Такава 
долна челюст лежеше и на нейното 
бюро, но имаше и цял череп на го-
лям хищник от групата на саблезъ-
бите котки. С вълнение й казах, че 
това е нов вид за науката и предло-
жих да го опишем заедно с нея. Тя 
съобщи това на Тао Дън, който бе-
ше вече заместник-директор на ин-
ститута. Още на другата година ме 
поканиха и с нея подготвихме пуб-
ликацията. Когато публикацията из-
лезе в международно списание, Тао 
Дън беше със свои колеги в Бълга-
рия, за да видят нашите находища, 
и веднага ми каза: „Николай, пус-
кам проекта с твоята идея към на-
шата национална фондация“. И та-
ка започнахме съвместен проект, а 
след това имах и късмета още два 
пъти да работя върху тази уникал-
на фауна. За съжаление, пандеми-
ята попречи на работата ни в края 
на предвидения срок, но се надявам 
този проект да продължи.

– Как стигнахте до описването 
на древна панда заедно с китайски 
учен?

– Трябва да разкажа за една на-
ходка, два зъба, част от едни стари 
колекции, които получих в наслед-
ство от моя по-възрастен колега и 
мой ментор д-р Иван Николов, като 

отложение близо до въглища. Въз 
основа на геоложка справка уста-
нових, че в района на находището 
при с. Огняново има въглищни пла-
стове на възраст около шест мили-
она години и такава би трябвало да 
е възрастта и на двата зъба. 

На територията на днешна Бъл-
гария не са откривани такива остан-
ки от периодите преди и след това, 
а това е и най-късната панда, нами-
рана в Европа. Що се отнася до из-
чезването на пандата на Балкани-
те, то вероятно е свързано с изчез-
ване на характерното й местооби-
тание. Впрочем най-древните пан-
ди, колкото и неочаквано да е, са 
европейски. Може да се предполо-
жи, че тяхната еволюция, започна-
ла в Европа, постепенно се прена-
ся в Югоизточна Азия, с миграция-
та на тези животни, търсейки имен-
но едни по-характерни за тях усло-
вия, с по-обширни и влажни гори.

– може ли да се говори за общ 
прародител между древната панда 
от българските земи и съвремен-
ната панда?

– Пандата от българските земи 
е силно еволюирала. По някои от 
своите белези е дори може би по-ево-
люирала от китайските панди, счи-
тани за пряк предшественик на съ-
временната панда. Това обаче все 
още не означава, че съвременната 
панда произлиза от нашата. По-ско-
ро – не. Става дума за т. нар. пара-
лелизъм. Много често при близки 
форми, близки видове или родове се 
случва паралелна еволюция на бе-
лези поради това, че водят сходен 
начин на живот. Така че можем да 
кажем, че нашата панда е била ед-
но голямо животно, силно специа-
лизирано, вече е имала специализа-
ция на истинска голяма панда, но 
вероятно е останала без наследник, 
а съвременната китайска панда е 
продукт на еволюцията на пандите 
там на място.

– Какво предстои в сътрудни-
чеството ви с китайските колеги?

– Поддържам редовни контакти 
с китайските колеги. С Ю Ли, с 
която навремето подготвихме пуб-
ликация за нов вид саблезъба кот-
ка, предстои да направим две науч-
ни публикации, за да опишем мно-
го интересни късномиоценски хищ-
ници на около 8 млн. години, също 
от района Хъджън. Надявам се да 
имаме и нови изследвания и с ко-
легата, с когото направихме описа-
нието на „българската“ панда. Смя-
там, че ми предстои работа и с дру-
ги китайски колеги. 

Също така бях поканен от ръко-
водството на палеонтологичния му-
зей в Хъджън, заедно с моята ко-
лежка д-р Латинка Христова да из-
несем презентация за изкопаемата 
фауна от района, която ще се про-
веде онлайн през юни. 

– Какво можем да научим в Бъл-
гария от начина, по който Китай 
развива науката?

– Няма никакво съмнение, че Ки-
тай е страна с огромни възможнос-
ти за развитие на науката. Това не е 
просто могъща страна – тяхното ръ-
ководство съзнава, че трябва да се 
отделят много средства за наука и 
го прави. Палеонтологията в Китай 
например се развива много бурно. 
Там има много млади кадри и умеят  
да се грижат за тяхното развитие. 

Проф. Николай Спасов: Развитието  
на науката е инвестиция за бъдещето

С

единствената информация за тях бе 
на една трудна за разчитане бележ-
ка. Изясняването на съдържанието 
й ни отне много години, бе необхо-
дима и помощ от графолози, но на-
края стана ясно, че тя посочва на-
ходището, където са открити зъби-
те – Гюреджия, което е днешното 
с. Огняново. Може да се каже, че 
почти цял живот бях работил над 
тези зъби, но все нещо не ми дос-
тигаше, за да ги опиша.

Докато бях в Института по палео- 
нтология на гръбначните животни и 

палеоантропология в Пекин в нача-
лото на проекта с Тао Дън, се запоз-
нах и с Цигао Дзяндзуо – изключи-
телно работоспособен, амбициозен 
и интелигентен млад китаец, кой-
то току-що беше завършил дисерта-
цията си върху еволюцията на пан-
дите. Когато се върнах в България, 
продължих да работя над ръкописа 
за двата зъба. Бяха изминали много 
години, откакто се занимавах с то-
зи въпрос, и междувременно се бя-
ха появили описания на нови изко-
паеми форми както от Китай, така 
и от Европа. Това много ми помог-
на и вече бях сигурен, че държа в 
ръцете си два зъба на нов за наука-
та вид изкопаема панда от Бълга-
рия, което, разбира се, беше вълну-
ващо. При това панда, много близ-
ка по своите еволюционни тенден-
ции до най-късните изкопаеми пан-
ди, намерени в Китай, за които се 
смята, че са преките предшествени-
ци на днешната голяма панда. То-
гава си казах, че би било добре да 
включа Цигао и в това изследване, 
защото той е работил именно по та-
зи тематика. Сътрудничеството ни 
беше много ползотворно – в съв-
местната ни работа не само описа-
хме нов вид древна панда от Бъл-
гария, но дискутирахме еволюция-
та на пандите и тяхната палеозоо-
география – откъде са тръгнали и 
накъде са отишли. В крайна смет-
ка се получи една много търсена от 
колегите статия.

– Кога древната панда е живя-
ла по земите на днешна България 
и защо е изчезнала?

– Оцветяването на двата зъба 
безспорно показва, че са лежали в 
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Болките в раменете, врата и гърба могат да се лекуват 
с традиционни китайски терапии. За разлика от 
скъпите масажни салони в Китай, в които  услугите 
могат да струват от стотици до хиляди юани, в 
една скромно обзаведена болница в пекинския 
район Сичън всяка процедура продължава само 15 
минути, а разходите на пациента се възстановяват от 
медицинската застраховка. лекарите там обикновено 
много бързо локализират източника на болката и 
помагат за премахването й.

Болница за 
масаж помага 
на младите 
китайци

поред статисти-
ките на Китай- 
ската асоциация 
по рехабилита-
ционна медици-
на, приблизител-

но 3,8 % до 17,6% от жите-
лите на Китай през 2019 г. 
са били с диагноза церви-
кална спондилоза (заболя-
ване на врата в резултат на 
дегенеративни изменения на 
прешлените).

Тъй като заседналият на-
чин на работа в офиси е все 
по-разпространен в страна-
та, все повече млади хора 
търсят помощ в болници за 
масаж, за да облекчат схва-
натите рамене, шия и гръб. 
„Независимо дали работят 
за компания или имат свой 
бизнес, стресът може да има 
голямо въздействие върху 
тялото. Понякога младите 
не знаят как да почиват и 
да коригират начина си на 
живот. Много от тях тър-
сят как да облекчат болка-
та, когато стане непоноси-
ма, и след това се връщат 
на работа“, казва за „Чайна 
дейли“ Джу Шаофън, паци-
ент от болницата.

Той работи в пекинска 
компания за киберсигур-
ност и редовно се налага да 

остава извън работно вре-
ме, което означава да седи 
пред екрана на компютъра 
по още няколко часа. „Чес-
то усещах болки във врата, 
раменете и кръста, когато 
излизах от офиса след на-
товарен ден. Мислех, че ще 
мине и не обръщах сериоз-
но внимание.“ Здравето му 
обаче се влошава, след като 
започва да се занимава със 
свой собствен бизнес. Пове-
чето напрежение и натовар-
ване влошават проблемите 
му с кръста от детството.

„Графикът ми бе пълен 
всеки ден. Натоварването 
бе по-различно от това на 
предишната ми работа. По-
някога ходех на масаж, за-
щото изнасях по няколко 
часа лекции на крак. По 
принцип вратът или кръ-
стът първи дават знак, че 
тялото е достигнало поврат-
ната точка на умора“, обяс-
нява Джу Шаофън.

В началото болкоуспоко-
яващите пластири му пома-
гат, но след това спират да 
действат. Тогава по препо-
ръка на свой приятел Джу 
Шаофън решава да отиде в 
специализирана болница за 
масаж. След прегледа и из-
следванията лекарят бързо 

С
търси място да се облегне. 
Веднъж докато се връща 
от работа, едва успява да 
слезе от метрото. Чън Шо 
открива болницата за ма-
саж в интернет и решава да 
пробва, въпреки че опити-
те му в предишни лечебни 
заведения са безрезултатни. 
„Бях се хванал като удав-
ник за сламка. Не очаквах 
проблемът ми да бъде ре-
шен.“ При първото посеще-
ние процедурите с акупунк-
тура, масаж и други тера-
пии продължават около три 
часа, през които той няма 
сили да говори, а само след-
ва инструкциите на лекари-
те. „Тази нощ обаче успях 
да спя непробудно. Беше не-
вероятно“, спомня си той.

Сега Чън Шо ходи вед-
нъж в седмицата на масаж. 
„Лечението ми помага да се 
чувствам добре през седми-
цата и да работя ползотвор-
но в офиса.“

В болницата той среща 
много млади хора на опаш-
ките пред кабинетите, които 
като него подобно на „елек-
трическа кола трябва да бъ-
дат заредени“, за да се вър-
нат на работа. 

Животът на младите 
през последните години се 

е променил много, особе-
но на онези, които живеят 
и работят в големите градо-
ве. Те често прекарват дъл-
го време с наведена глава 
и леко прегърбени, докато 
се взират в мобилните си 
телефони, или седят пред 
компютрите, което натовар-
ва раменете, шията и до-
лната част на гърба, обяс-
нява за „Чайна дейли“ д-р 
Сун Хуеймин. Той работи 
тази професия вече 20 годи-
ни. „През последните годи-
ни при нас на лечение ид-
ват все повече млади хора, 
те са около 60% от посети-
телите ни всеки ден“, каз-
ва той. „Те идват предим-
но между 15 ч. и 21 ч., за-
щото са на работа през де-
ня и имат свободно време 
късния следобед, вечер или 
през почивните дни.“

Според 46-годишния ле-
кар растящият брой мла-
ди пациенти през послед-
ното десетилетие е свър-
зан с по-добрата информи-
раност за грижите за здра-
вето. „Преди 15 години има-
хме само около 12 пациен-
ти през почивните дни. Сега 
обаче, ако погледнете гра-
фика, броят им се е увели-
чил на 30.“

Пътна карта за насърчаване на 
традиционната китайска медицина

итай представи пътна 
карта, която цели да по-
пуляризира културата на 
традиционната китайска 
медицина. Страната се 
стреми към по-високока-

чествени културни продукти и ус-
луги на китайската медицина, по-
добрена култура и здравна грамот-
ност на обществеността и по-широ-
ко разпространение на традицион-
ната китайска медицина в чужби-
на до 2025 г.

Повече усилия ще бъдат насоче-
ни към изследването на културни-
те и духовни символи на китайска-
та медицина, включително изслед-
вания, публикуване на класически 
трудове в областта, изграждане на 
музейна система и популяризира-
не на традиционната китайска ме-
дицина в чужбина.

Според данните на Национал- 

К

ната администрация за култур-
но наследство през 2022 г. в Ки-
тай съществуват 83 музея, пред-
ставящи традиционната китайска 

медицина. Страната вече е създа-
ла механизъм, отговорен за съби-
рането, защитата и изучаването 
на културни реликви в областта, 

провеждането на изложби и орга-
низирането на дейности за попу-
ляризиране. Много музеи дори се 
трансформират и добавят към ус-
лугите си дигитални продукти и 
изложби.

Традиционната китайска меди-
цина е разпространена в 196 стра-
ни и региони и получава светов-
но признание за своите уникал-
ни силни страни в превенцията и 
контрола на заболяванията и ре-
хабилитацията. 

Огромен брой студенти от цял 
свят идват в Китай да изучават 
традиционната китайска медици-
на. Страната има план за по-добро 
представяне на китайската меди-
цина по света, насърчаване на об-
мена и взаимното обучение меж-
ду цивилизациите и подпомагане 
на изграждането на глобална общ-
ност за здраве.

идентифицира проблема и 
му помага да се възстано-
ви чрез масажи. „След лече-
нието се почувствах много 
по-добре“, казва Джу Шао-
фън. „Ходех на терапия вед-
нъж или два пъти седмич-
но. Освен това правех спе-
циални упражнения за ре-
хабилитация. Всъщност ле-
чението на този проблем в 
много голяма степен зави-
си от собствените усилия 
на пациента.“

Друг пациент на болни-
цата, 33-годишният Чън 
Шо, е държавен служител 
в Пекин. Той също се оп-
лаква от болки във врата и 
кръста. „Напрежението в 
училище и на работа е раз-
лично. Трябва да поемеш 
всички отговорности на ра-
менете си и да се надпре-
варваш с колегите. Докато 
бях по-млад, можех да кори-
гирам някои навици, когато 
се появеше болка, и тя от-
минаваше временно, но ви-
наги се връщаше.“ Той ста-
ва всеки ден в 6 ч. и често 
работи извънредно. Поня-
кога се прибира чак в 23 ч.

Болката в кръста е тол-
кова силна, че не може да 
стои повече от 10 минути 
прав в метрото и трябва да 
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зпитите за чиновници се  
практикували още от сре-
дата на 2-ри век пр. н. е.  
и спорадично се отменя-
ли и възобновявали до 
6-и век, след което ди-

настията Тан ги въвежда като за-
дължителни. Така те стават един-
ственият начин за включване в дър-
жавния апарат и израстването по 
неговите стъпала. 

За разлика от предишните начи-
ни на назначаване на постове, сис-
темата на държавните изпити поз-
волявала в управлението да участ-
ват хора с различен обществен ста-
тут и произход. 

Всеки здрав мъж можел  
да се яви на изпитите. 

Това стимулирало смесването на 
социалните слоеве и противо-
действало на строгото разделение 
на обществото, което впоследствие 
допринесло и за централизирането 
на страната.

Пътят към чиновническия пост 
чрез държавни изпити бил тежък 
и сложен. Кандидатите трябвало 
да преминат първо през провин-
циалните и градските изпити, кои-
то отсявали по-голяма част от бъ-
дещите държавни служители. По 
този начин се гарантирал качест-
веният подбор. 

За успешното представяне на 
държавните изпити се изисквало 
да се знае наизуст целият Конфу-
цианския канон, който представля-
вал 9 сборника, включващи пое-
зия, философски размисли, исто-
рия, морален кодекс и други. Кан-
дидатите трябвало да могат да ци-
тират тези сборници без грешка и 
да напишат стихотворение и есе 
по модел на древните творби. Част 
от изпита било и досието на кан-
дидата с впечатленията от него по 
време на службата му до момен-
та. Друга част от изпита било съ-
беседване по политически, адми-
нистративни и икономически въ-
проси, имащо за цел да провери 
познанията на кандидата по тези 
теми и наболели въпроси. 

В чиновническата йерархия 
населението се срещало първо с 

окръжния магистрат. 
Макар и нископоставен, той не бил 
маловажен, защото окръзите, или т. 
нар. сиен, са основната администра-
тивна единица в Китай. Окръжни-
ят магистрат има своите подчине-
ни, а именно: управител на кантон, 
на село или община, но те не били 
държавни служители. Окръжният 
магистрат представлява връзката 
между населението и държавния 
апарат, той е наместник на дър-
жавното управление в най-малки-
те административни и териториал-
ни единици. Той събира данъците, 
има правораздавателни функции, 
приема оплаквания, жалби и др. 

Чиновниците на Древен Китай

Ерик СолхайМ, 
президент на 
Института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„Един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в Норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на ооН 
за околната среда

общество

В сравнение с други държавни структури на източни страни, 
Китай се отличавал с многочисленост на чиновническия 
апарат, голям обем правомощия, което от своя страна 
определяло социалната значимост и престижа на 
чиновническата длъжност. 
Чиновническата йерархия в Древен Китай постига своя 
завършен и разработен вид по време на династия  
Тан (618 – 907). По същото време е въведена системата  
на държавни изпити за чиновниците, което е едно  
от най-важните китайски постижения в областта  
на държавното управление. 

И

Окръжният магистрат бива назна-
чаван за срок от три години в ра-
йон, от който не произхожда ни-
то самият той, нито други члено-
ве на семейството му.

По-високата по ранг 
административна единица е 

префектурата (джоу),  
ръководена от префект, 

който, също както и окръжния ма-
гистрат, е поставен в йерархията 
според важността на управлява-
ното от него префектура. Префек-
тите имат свои помощници и из-
вестен административен апарат – 
отдели, занимаващи се с финанси, 
военно дело, правосъдие и общест-
вени дела. Префектът е задължен 
да се отчита лично пред импера-
торския двор всяка година. 

Префектите от своя страна били 
подчинени на главен префект,  
а той – на главния губернатор. 

Някол ко в ек а  п р ед и 

били част от двора и имали анга-
жимент да изпълняват дори чисто 
битови и ежедневни задачи, свър-
зани с обслужването на върховния 
управител. 

По модела на управлението на 
уан били структурирани и срав-
нително самостоятелните адми-
нистративни единици на Древен 
Китай, където управителите били 
наричани джухоу. 

По време на династиите Цин и 
Хан било наложено централизира-
ното управление, което прекрати-
ло междуособиците и конфликтите 
между автономните райони, които 
дестабилизирали икономическата 
и политическата обстановка. Кул-
минация на този процес било раз-
пространението и утвърждаване-
то на легизма. 

Легизмът е известен и като 
„школа на законодателите“. 

Основната идея на тази школа е 
равенството на всички пред зако-
на. Едно от важните следствия на 

понятие в легизма е законът (фа), 
който се счита за най-правилния 
начин за управление на общество-
то. Законодателят трябва да бъде 
задължително владетелят, при то-
ва еднолично. Основният тезис на 
легизма бил култ към закона, пред-
ставляващ административни раз-
пореждания, осъществяващи и на-
лагащи централизираната власт на 
владетеля. По отношение на упра-
влението последователите на тази 
школа считали, че то трябва да бъ-
де съсредоточено само в ръцете на 
един върховен владетел.

Според легизма има три основ-
ни компонента на управлението.  
И те са: сила, систематични адми-
нистративни техники и методи, сис-
тема на законодателството. Благо-
дарение на централизацията, нало-
жена от легизма, била сформира-
на мощна армия и дисциплинира-
но чиновничество.

Политиката на легизма нанес-
ла сериозен удар на противниците 
на централизацията. Към края на 
3-ти век пр. н. е. вече била изгра-
дена система от двадесет чиновни-
чески ранга с ясно разписани за-
дължения на всеки един от строй-
ната структура. В същото време 
централизираният апарат на упра-
вление на империята бил разпре-
делен в няколко основни направ-
ления: финансово, съдебно, селско 
стопанство, военно дело, грижи за 
императорския двор. 

По времето на династия Цин  
(17 – 20-и век) системата била из-
оставена поради големите проме-
ни в образователната система и из-
искванията на съвременния свят. 
След отварянето на все повече и 
повече модерни училища, повече-
то от които с чужди езици, военни 
и технически институции, Китай 
окончателно премахва системата 
на държавните изпити през 1906 г.

Рисунка от времето 
на династия Сун, 
показваща банкетна 
зала на императорски 
чиновници

Портрет на 
длъжностното лице от 
15-и век, по времето 
на династия Мин. 
Декорацията на гърдите 
му – два жерава в 
“мандарин квадрат”, 
показва, че той е 
държавен служител от 
висок  ранг

въвеждането на системата от из-
пити и строга чиновническа сис-
тема от династията Тан, 

по време на династията Джоу 
(1046 – 221 г. пр. н. е.),  

висшата единица  
в управлението се наричала уан. 

Близо до него бил т. нар. цай – 
управител, който заедно със своя 
екип от подчинени чиновници из-
пълнявал ролята на разпространи-
тел на волята на уан. Помощници-
те и обслужващите уан служители 

този основополагащ принцип е раз-
даването на титли не по рождение, 
а по реалните заслуги на всеки чо-
век. От където следва възможност-
та всеки обикновен човек да има 
правото да стане министър, което е 
голямо нововъведение за древноки-
тайското мислене. Друга изключи-
телно важна и основна идея за ле-
гистите е законотворчеството. Спо-
ред тях законите следва да бъдат 
изключително строги, а наказания-
та за нарушаването им – стриктни 
и дори понякога жестоки. Основно 
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култура

страницата подготви  
Красимира иваНова

бщо 618 100 ки-
тайски дигитал-
ни книги са би-
ли публикувани 
на чуждестран-
ните пазари ми-

налата година. Това показ-
ва статистиката от доклад 
на Китайската асоциация 
за аудио-визуални и видео 
издания. 

Данните отбелязват уве- 
личение на годишна ба-
за от повече от 50%. До-
кладът беше публикуван 
по време на 2-рата нацио-
нална конференция за че-
тенето, проведена в Хан-
джоу, столицата на източ-
нокитайската провинция 
Джъдзян. 

Миналата година Се-
верна Америка, Япония, 
Република Корея и Юго-
източна Азия останаха ос-
новните дестинации за из-
дадените дигитални книги. 

О

Над 610 хиляди китайски 
дигитални книги публикувани  
в чужбина за 2022 г.

Европа в същото време от-
белязва голям ръст в из-
даването на китайски ди-
гитални книги, като над-
минава този в китайския 
Хонконг, Макао и Тайван. 
Най-популярните теми са 
научна фантастика и бой-
ни изкуства. 

„Дигиталните книги се 

превърнаха в нов символ 
и форма на изразяване и 
представяне на имиджа на 
Китай и засилване на вли-
янието на китайската кул-
тура в новата ера“, казва 
Джан Иджун, вицепрези-
дент на Китайската асоци-
ация за аудио-визуални и 
видео издания.

Легендите за Лу Бан и културната 
идентичност на китайската нация

различните райо-
ни на Китай ис-
ториите за тази 
легендарна лич- 
ност носят свои 
специфични ха-

рактеристики. За Лу Бан, 
известен още като Гун Шу-
бан, се твърди, че е живял 
в царство Лу в периодите 
Пролети и есени и Воюва-
щи царства. Той бил почи-
тан занаятчия с превъзход-
ни умения. Развитието на 
легендите за него може да 
бъде разделено на някол-
ко етапа.  Преди династия 
Цин до началото на динас-
тия Хан записите за дела-
та на Лу Бан са били пре-
димно за това как той изо-
бретява и прави предмети. 
През династиите Хан, Уей, 
Суей и Тан той постепенно 
се превръща в легенда, а 
историите за делата му раз-
ширяват своя обхват и доба-
вят повече преувеличения и 
свръхестествени елементи. 
От династиите Сун и Юен 
до по-нови времена е пери-
од, в който легендите за не-
го се разпространяват из ця-
лата страна и се доразвиват. 

В

В Югозападния регион, на-
селен предимно от етниче-
ски групи като джуан, шу-
ей, буи, яо, бай, и, тудзя и 
мяо, хората съчетават в ле-
гендите за Лу Бан местни 
елементи, като обичаи, про-
изводство и начин на живот, 

дарявайки ги с отличител-
на естетическа осъзнатост, 
ценностна ориентация и 
културни емоции.

Легендите за Лу Бан от 
Югозападния регион на Ки-
тай са отражение на приятел-
ския обмен между различ- 

Лу Бан е представител на опитните занаятчии и въплъщение на 
народната мъдрост, почитан като предшественик на множество 
занаяти в Китай. През 2008 г. легендите за него бяха включени във 
втората група обекти на националното нематериалното културно 
наследство. Те се предават от уста на уста в Китай повече от 
две хилядолетия не само в централните части на страната, но и в 
Югозападния регион, където живеят етнически групи като джуан, 
шуей, буи, яо, бай, и, тудзя и мяо. Историите за Лу Бан в различните 
места са разнообразни, което показва културната идентичност на 
всеки етнос в Китай. 

имат общ източник.
Легендите за Лу Бан чес-

то са свързани с традицион-
ните празници и различни 
ритуали, например монгол-
ският етнос в провинция 
Юннан има празник, кой-
то носи неговото име. Ед-
на местна легенда разказ-
ва за произхода му. Джан 
Бан, който бил ученик на 
Лу Бан, се завръща в род-
ния край и учи местните 
жители на архитектурния 
занаят. В по-късните си го-
дини Джан Бан приема уче-
ници само на втория ден на 
четвъртия лунен месец, за-
щото това е денят, в кой-
то Лу Бан му предава дър-
воделските умения. Джан 
Бан също прави статуя на 
Лу Бан от най-доброто сан-
далово дърво и я поставя в 
залата, където преподава, 
за да насърчи учениците си 
да учат усилено. След смър-
тта на Джан Бан, местните 
власти решават всяка годи-
на да има празник с името 
на Лу Бан в чест на двамата 
майстори. Той се празнува 
от всички етнически групи. 

Като родоначалник на 
занаятчийството, Лу Бан 
заема важно място в ри-
туалите, свързани със стро-
ителството. На много мес-
та в югозападната част на 
страната има специални це-
ремонии, свързани с него, 
които се спазват и в наши 
дни. Например етносът дун 
по време на строежа на къ-
ща има ритуал за „отваряне 
на вратата към богатство-
то“, в който майсторът дър-
воделец се представя за без-
смъртния господар Лу Бан, 
а гадателят, който идва, за 
да стъпи на вратата, се пред-
ставя като бога на богат-
ството. Двамата извършват 
церемонията, изпълнявай-
ки песен под формата на 
въпроси и отговори.

Очевидно е, че легендите 
за Лу Бан са дълбоко инте-
грирани в ежедневието на 
етническите малцинства в 
Югозападен Китай и са тяс-
но свързани с производство-
то,  празничните обичаи и 
вероизповеданията на хора-
та в региона.

Лу Бан се е превърнал в 
китайски културен символ, 
споделян от всички етни-
чески групи. Легендите за 
него са важно средство за 
пренасяне на колективни-
те спомени. След адапти-
рането им  от различните 
етноси, те не губят тясна-
та връзка с реалния живот 
и се превръщат в средство 
за изграждане и изразява-
не на културните спомени. 
В Югозападен Китай съз-
даването и споделянето на 
свързаните с Лу Бан симво-
ли от различните етнически 
групи укрепват общата кул-
турна памет и засилват кул-
турната идентичност.

„Дървеният стълб“, „Бамбу-
ковият кръг и малкият чук“,  
„Мастилницата и трионът“, 
„Лу Бан преподава метод 
за забогатяване“ и други се 
разказва как той помага на 
хората да строят къщи, да 
решават проблеми свърза-
ни с дървообработването и 
справянето с житейските 
трудности.

Легендите за Лу Бан са 
пресъздадени, съчетавай-
ки местните навици, тра-
диции и ежедневие. Мно-
го от тях показват, че къде-
то и да отиде, Лу Бан спаз-
ва обичаите и  живее като 
местните хора. Например 
етносът Бай има песен за 
него и дърводелството. Ет-
носът шуей го възпява как 
пие вино от лепкав ориз, яде 
речна риба и помага на хо-
рата да строят къщи.

Легендите за Лу Бан са 
навлезли и в истории свър-
зани с религията и митове-
те. Например в записките 
на етноса буи се спомена-
ва, че Пангу, който се счи-
та за негов родоначалник, 
му дава задачата да помогне 
на хората да построят къщи 
и да излязат от пещерите. 

Романът „Занаятчията, 
който направи дървен чо-
век“ на етническата група 
джуан съдържа важни еле-
менти от легендата за съз-
даването на дървения чо-
век, който носи инструмен-
тите на майстора, и в съ-
щото време съчетава исто-
риите за Лу Бан с митоло-
гичните спомени на етно-
сите яо, джуан и мяо, които 

ните етнически групи. Та-
кива са например легенди-
те за произхода на триона 
на етноса бай, за това как 
Лу Бан строи къщи на ет-
носа шуей, за дървения кон 
на етноса буи и други исто-
рии. В тях се разказва как 
той изминал хиляди кило-
метри, за да обучи етни-
ческите групи в дърводел-
ски умения. В истории като 
„Мастилницата на Лу Бан“, 
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успява и с най-голямото из-
питание  – „777 предизви-
кателство“, като през 2018 
г. завършва седем маратона 
на седем континента в рам-
ките на седем дни.

„Ако покоряването на 
върховете на седемте кон-
тинента е върхът на живота 
ми, то бягането на марато-
ни на тези седем континента 

представлява скоростта на 
живота ми“, казва Джин. 
Но приключенският бегач 
не иска да спре дотук. 

Също през 2018 г. Джин 
стартира проекта си „Мара-
тон в приказната страна“ и 
пробяга 100 маратона в 100 
последователни дни в 100 
красиви места в югозапад-
ната китайска провинция 

спорт
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Използвани са материали  

на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

Китайците 
доминираха на 
световното по 
тенис на маса  
в Макао

итайците Уан Чуцин и 
Уан Маню бяха короно-
вани отново съответно на 
сингъл при мъжете и же-
ните като световни шам-
пиони по тенис на маса на 

състоялите се в Макао състезания 
на WTT, предаде агенция Синхуа. 
Във финала на сингъл при мъжете 

К

Златният медалист  
от световното по тенис 
на маса Уан Чуцин

жин Фейбао, 
легендарен ки-
тайски спортен 
авантюрист, по-
корил най-висо-
кия връх на все-

ки континент и достигнал 
както Северния, така и 
Южния полюс за рекорд-
ните 18 месеца и 24 дни, 
е поставил нови невероят-
ни рекорди. Той пробяга 100 
маратона за 100 дни. Цел-
та на 60-годишния спортен 
авантюрист е да накара по-
вече хора да се занимават 
със спорт, изтъква агенция 
Синхуа в разказа си за нео-
бикновените приключения 
на тази феноменална лич-
ност в спортове, граничещи 
с авантюризъм. 

След като преди години 
Джин завършва първия си 
пълен маратон в източноки-
тайския град Янтай, любо-
вта му към маратоните на-
раства и скоро той успешно 
се справя с всичките шест 
големи световни маратона. 
Джин прекарва повече от 
две години в бягане по пла-
нини, пустини, джунгли и 
полярни региони, покривай-
ки най-малко 100 км във 
всяко изпитание. След това 

Д

Китайският спортен авантюрист Джин 
Фейбао поставя невероятни рекорди

22-годишният Уан Чуцин защити 
титлата си, след като постигна до-
минираща победа с 4-0 над двукрат-
ния олимпийски златен медалист 
Ма Лон, също от Китай. 

„Бях много щастлив от победа-
та срещу Ма Лон, но все пак имах 
някои проблеми по време на мача. 
Имах бавен старт и сега трябва да 
анализирам и разреша този проблем. 
Това първенство ми дава много уве-
реност“, каза Уан Чуцин след мача.

Във финала на сингъл при жените 
втората поставена Уан Маню вдигна 
втория трофей на WTT Champions, след 
като се би отзад, за да победи олим-
пийската шампионка Чен Мен с 4-2.

„Днес се справих по-добре с клю-
човите удари. Шампионатът ми да-
ва увереност, която ще ми помогне 
да поддържам добра форма в след-
ващите състезания“, коментира по-
бедата си Уан Маню. 

Юннан. Целта му е да по-
пуляризира изумителните 
природни красоти и богато-
то нематериално културно 
наследство там. „Всяко ед-
но от тези места е толкова 
впечатляващо, че човек не 
може да не го запомни, каз-
ва Джин и допълва: – През 
първия ден бях в заснеже-
ните планини, на следва-
щия ден стигнах до долина-
та на река. Когато бях гла-
ден, имах оризови спагети 
за ядене и чай за пиене, за 
да утолявам жаждата. И ви-
наги имах пресни сливи и 
праскови, донесени ми от 
местните хора.“

Джин е покорил снеж-
ната планина Дзяози, с 
най-високия връх в про-
винция Юннан. Страдащ 
от силни болки в коленете 
и глезените, тогавашният 
55-годишен спортист е тряб-
вало да приема болкоуспо-
кояващи всеки ден, преди 
да вдигне заслужения тро-
фей на 100-ния ден. „Не ско-
ростта е предизвикателство 
за мен, а издръжливостта“, 
обяснява спортният аван-
тюрист Джин. 

Сребърната 
медалистка при 
жените Уан Маню 
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зложбата за ки-
тайската косми-
ческа програма 
и приложения-
та й бе открита 
безплатно за об-

ществеността в Китайския 
музей на науката и техно-
логиите в Пекин. 

Това е първото подоб-
но изложение в страната, 
което е с около 2000 ква-
дратни метра с изложбе-
ната площ и включва пет 
секции, повече от 10 тема-
тични сцени и повече от 30 
изложбени артикула. 

Изложен за първи път 
е и научният експеримен-
тален шкаф и растенията 

Arabidopsis, отгледани от 
семена и донесени от кос-
мическата станция. 

Чрез дигитални и дру-
ги иновативни технологии 
изложбата предоставя ин-
терактивни и завладяващи 
изживявания, като пътува-
не с  „Космически кораб 
Шънджоу“. 

Изложбата е спонсори-
рана от Технологичния и 
инженерен център за из-
ползване на космоса към 
Китайската академия на 
науките и Китайския му-
зей на науката и техноло-
гиите. Тя е отворена за по-
сетители безплатно от 29 
април до 15 юни.

град Шънджън, 
провинция Гуа- 
ндун, бе откри- 
та Седмицата на 
дизайна. Нейни 
организатори са 

управата на града, Меж-
дународният съвет по ди-
зайн и централните офи-
си на КМГ в Големия за-
лив Гуандун – Хонконг – 
Макао. Събитието, в кое-
то участват дизайнери, ръ-
ководители на междуна-
родни дизайнерски орга-
низации и представители 
на училища по дизайн от 
над 30 държави, закрива 
на 6 май. 

Седмицата на дизай-
на ще се фокусира върху 
технологичната интегра-
ция и укрепването на въз-
можностите в индустрия- 
та със серия тематични 
дейности. Тази година се 
отбелязват 15 години, от-
както ЮНЕСКО присъ-
ди титлата „Град на ди-
зайна“ на Шънджън. Ка-
то първия носител на то-
ва отличие в Китай, гра-
дът се превърна във ва-
жен двигател. В момента 
там са регистрирани над 
30 компании в сектора на 
креативния дизайн с пове-
че от 220 000 дизайнери.

Китайски учен 
спечели световната 
награда за 
изследване на 
устойчивостта
В края на април 
професор Гу Баодзин 
от университета 
Джъдзян спечели 
наградата  
Frontiers Planet 2023 
в ново глобално 
състезание в 
Монтрьо, Швейцария. 
Наградата е учредена 
от Frontiers Research 
Foundation, която 
насърчава научните 
решения, спомагащи 
за здравословен 
живот на здрава 
планета.

Пик на културния туризъм в град Сиан
През почивните дни по повод Първи май много хора избираха град Сиан, провинция Шънси, 
за своя дестинация. Древният град регистрира пик на посетителите, като най-популярна бе 
историческата улица в града, която представя живота от времето на династия Тан.

Снимка Синхуа

Снимка Синхуа Първата изложба за 
популяризиране на 
космическата наука

В Шънджън бе открита 
Седмицата на дизайна

Задълбочено сътрудничество 
със Световната организация  
за интелектуални права

Н
еотдавна нацио-
налното управле-
ние за авторски-
те права на Ки-
тай и Световна-
та организация 

за интелектуална собстве-
ност подписаха актуализи-
ран меморандум за разби-
рателство за задълбочаване 
на двустранното сътрудни-
чество. Той има за цел да 
укрепи съществуващия об-
мен и сътрудничество в об-
ластта на авторското право 
и да разшири двустранно-
то партньорство при фор-
мулирането и прилагането 
на международни догово-
ри, като и обсъждането на 
въпроси, свързани със за-
щитата на цифровите. Ме-
морандумът ще съдейства 
и за подобряване на капа-
цитета за предотвратяване 
на рискове и контрол на 

индустрията, споделяне на 
авторски права за насър-
чаване на креативността и 
иновациите сред малките и 
средните предприятия.

Тази година двете ин-
ституции отбелязват 50 го-
дини от установяването на 

сътрудничеството. Те под- 
писаха актуализиран мемо-
рандум за разбирателство 
и се радват на ползотвор-
ни резултати в укрепването 
на международния обмен и 
сътрудничество в областта 
на авторските права.


